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A ў вас? A ў нас!

Ш к л я н к а  м е д о в у х !  

з  р у к  р э к г а р а
Сваю 243-ю гадавіну святкаваў 25 студзеня Маскоўскі 

дзяржаўны універсітэт імя М. B. Ламаносава. Указ аб засна- 
ванні універсітэта быў падпісаны царыцай Елізаветай Пят- 
роўнай у 1775 годзе, у дзень святой Таццяны па праваслаў- 
наму каляндару. Вось ужо на працягу амаль двух з паловай 
стагоддзяў, з часу заснавання да сённяшшніх дзён, 25 студзе
ня — галоўная дата для МДУ. У гэтым годзе ў актавай зале 
галоўнага будынка МДУ на Вараб’ёвых тарах адбылося па- 
шыранае пасяджэнне Савета навуковых Саветаў. Ha сустрэ- 
чы прысутнічалі прадстаўнікі дыпламатычнага корпуса, рэк- 
тар духоўнай акадэміі, ганаровыя госці з усіх рэгіёнаў Pacii і 
краінаў СНД. Па традыцыі перад адкрыццём пасяджэння пад 
спеў студэнцкага гімна „Гаўдэамус” заносяцца рэліквіі МДУ. 
Паколькі святкуецца Таццянін дзень, то ў ліку запрошаных у 
прэзідыуме прысутнічаюць Таццяны — студэнткі універсітэ- 
та. 3 урачыстай прамовай выступіў рэктар універсітэта B. А. 
Садоўнічы, які павіншаваў усіх прысутных са святам. Потым 
з віншаваннем выступіў міністр замежных спраў Pacii Яўген 
Прымакоў, якому ўручылі медаль ганаровага прафесара МДУ. 
Пасля афіцыйнай часткі пачаўся святочны канцэрт з удзелам 
тэатра МДУ.

У суботу, 24 студзеня, праходзіла пасяджэнне Савета МДУ 
ў будынку корпуса на вуліцы Махавой, дзе адбылося ўручэн- 
не Шувалаўскіх і Ламаносаўскіх прэміяў вядучым навукоў- 
цам універсітэта. Пасля гэтага ў галоўным будынку МДУ 
адбылося святочнае шоў з нагоды дня святой Таццяны. У 
холе, дзе праходзіла першая частка шоў, было шматлюдна, 
бо толькі раз на год студэнтам выпадае магчымасць атры- 
маць з рук рэктара шклянку медавухі...
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Выставы

Музею гісторыі БДУ -  20 год
H a т р эц ім  п а в е р с е  г а л о ў н а г а  к о р п у с а  ў  п а -  

м я ш к а н н і б іб л ія т э к і Б е л д зя р ж ун ів е р с іт эт а  л а д з і-  
цца ф о т а вы ст а в а , п р ы с в е ч а н а я  2 0 -г о д д з ю  м у 
зе я  г іс т о р ы і Б Д У .

Амаль адразу 
пасля адкрыцця 
універсітэта на па- 
чатку 20-х гадоў 
узн ікл а  ідэя аб 
стварэнні гістарыч- 
нага музея ў БДУ.
Па ініцыятыве пра
фесара М. B. Доў- 
нар-Запольскага і 
пры ўдзеле вык
ладчыка C. 3. Ka- 
цэнбогена Управа 
БДУ закупіла копіі 
с та р а ж ы тн а гр э - 
часкіх і старажыт- 
нарымскіх статуй, 
масак, вазаў, зроб- 
леных у Эрмітажы 
ў Петраградзе. Па 
водгуках спецыялі- 
стаў, яны амаль не 
адрозніваліся ад 
ары гіналаў. Так 
была складзена экспазіцыя 
музея старажытнай культуры 
і рэлігіі, які быў адчынены 1 
сакавіка 1924 года. Дарэчы, 
уваход у музей тады быу 
платным. 3 перыядычных вы- 
данняў таго часу можна да- 
ведацца — "з кожнага уд- 
зельніка экскурсіі па 5 капе- 
ек, з адзіночных наведвальн-

камі і краязнаўцамі. Так, за- 
гадам рэктара П. П. Савіц- 
кага 10 студзеня 1940 года 
быў створаны гісторыка-ар-

Ha ф от аздымку: у м у зе і гіст оры і БДУ. 1997 год.

ікаў членаў прафсаюзаў — 
10 капеек, з астатніх — 20.” 

Зразумела, што з цягам 
часу музей папаўняўся но
вым! экспанатамі. Асабліва 
ў канцы 20-х — на пачатку 
30-х гадоў, калі ў яго трап- 
лялі знаходкі археалагічных 
і этнаграфічных экспедыцый, 
якія праводзіліся гісторы-

хеалагічны музей. На жаль, 
усе калекцыі і фонды гэта
га музея загінулі падчас Il 
Сусветнай вайны.

На пачатку 50-х гадоў 
паўстала неаб ход н асць  
стварыць падраздзяленне, 
якое б займалася захаван- 
нем і зборам інфармацыі па 
гісторыі універсітэта. Усю

пошукавую працу ўзялі на 
сябе выкладчыкі І студэнты 
гістарычнага факультэта. 
Вялікую працу па стварэн- 
ню музея правялі супра- 
цоўнікі гістфака I. О. Царук, 
Г. I. Даўгяла, М. Ф. Піліпен- 
ка, В. Н. Рабцэвіч, А. А. Сту- 
канаў, А. А. Яноўскі і інш. У 
1971 годзе быў адчынены 
пакой падарункаў, што ат- 
рымаў ун ів е р с ітэт . A ў 
снежні 1977 года па ініцы- 
ятыве рэктара А. У. Сікор- 
скага быў створаны аддзел 
гісторыі БДУ гістарычнага 
музея універсітэта.

У 1993 годзе ў сувязі з 
перамяшчэннем гістарычна- 
га факультэта ў іншы буды- 
нак музей перапыніў сваю 
працу. 3 ліпеня 1995 года 
пачалася праца па яго рэ- 
канструкцыі, І музей стаў 
агульнауніверсітэцкім. Да
рэчы, калекцыі І фонды му
зея ўкл ю ч а ю ц ь  у сябе 
больш за 10 тысяч адзінак. 
У адноўленым выглядзе ён 
працаваў каля года. Па сло
вах загадчыка музея Артура 
Зельскага, за гэты час музей 
прыняў вялікую колькасць на- 
ведвальнікаў — каля 1000 ча- 
лавек. Зараз музей гісторыі 
БДУ ізноў знаходзіцца на рэ- 
канструкцыі.

Таццяна КУ Х А Р Ч У К

Уншеріітзт
інтвгрыруецца

ў  ает
2  л ю т а г а  ў  г а л о ў н ы м  к о р п у с е  Б Д У  а д б ы л о 

с я  п а с я д ж э н н е  С авет а  ун ів е р с іт э т а . А с н о ў н а е  
п ы т анне , я к о е  а б м я р к о ў в а л а с я  н а  С авец е , — 
с т а н  і  п е р с п е к т ы в ы  р а з в іц ц я  м іж н а р о д н а й  
д з е й н а с ц і Б е л д зя р ж у н ів е р с іт эт а . С ведчанне  а к 
т у а л ь н о е ц і з а к р а н у т а й  т эм ы  —  р а ш эн н е  а б  
с к л ік а н н і ў  к а с т р ы ч н ік у  1998 го д а  п а д  э г ід а й  
Ю Н Е С КО  с у с в е т н а й  к а н ф е р э н ц ы і п а  вы ш эйш ай  
а д у к а ц ы і. М іж н а р о д н ы  ф о р у м  п а в ін е н  вы зн а -  
чыць с х е м у  д з е я н н я  ў с іх  д з я р ж а ў  у  сф еры  а д у -  
к а ц ы і ў  X X I с т а го д д з і. H a  с ё н н я ш н і дзе н ь  вы л у-  
ч а н а  чат ы ры  п р ы яр ы т эт н ы я  н а п р а м к і: а д р а с -  
н а сц ь  а д у ка ц ы і, ф іна нсы  і  м е н е д ж м е н т , якасць , 
а т а к с а м а  ін т э р н а ц ы я н а л іза ц ы я  і  м іж н а р о д н а е  
с у п р а ц о ў н іц т в а .

Усім зразумела, што ні 
сістэма адукацыі, ні канк- 
рэтныя ВНУ не могуць 
замкнуцца ў сабе, а наад- 
варот, павінны быць мак- 
сімальна адкрытымі для 
міжнароднага супрацоў- 
ніцтва. I ад гэтага такса
ма залежаць і імідж на- 
вучальнай установы, і 
ўзровень пад ры хтоўкі 
спецыялістаў, і , у выніку, 
яе прэстыж. Наш карэс- 
пандэнт сустрэўся з пра- 
рэктарам па міжнародных 
сувязях Уладзімірам Ap- 
кадзьевічам Астапенкам, 
які і выступаў на савеце з 
асноўным дакладам.

— Якія ж  прыяры- 
тэты ў м іж н ар о д н ай  
дзейнасці можна вылу- 
чыць на універсітэцкім  
узроўні?

— Рыхтуючы гэтае 
пытанне на разгляд Са
вета, мы імкнуліся па маг- 
чымасці комплексна і ўсе- 
бакова прааналізаваць 
менавіта мясцовы стан 
спраў. У сферы міжна- 
роднай дзейнасці ва уні- 
версітэце выдзяляюцца 
тры асноўныя напрамкі: 
навучанне замежных сту- 
дэнтаў, якія пажадаюць 
атрымліваць у нас адука- 
цыю, узаемадзеянне з 
ВНУ-партнёрамі ў рамках 
двухбаковых пагадненняў 
і работа па міжнародных 
адукацыйных праграмах. 
Папярэдне быў дэталёва 
вывучаны існуючы стан 
спраў на кожным факуль- 
тэце і цалкам ва універ- 
сітэце. Сабраныя статы- 
стычныя звесткі дазволілі 
зрабіць аналіз тэндэнцый, 
якія назіраюцца зараз. 
На разгляд Савета былі 
вынесены прапановы па 
далейшых кроках у гэтых 
накірунках.

Калі пачынаць гава- 
рыць аб рабоце з замеж- 
нымі студ энтам і, ды к 
апошнім часам, на жаль,

даводзіцца канстатаваць 
даволі рэзкае падзенне іх 
колькасці.

— Кольк і зам еж н і- 
ка ў  зараз атры м л іва- 
ю ць а д ука ц ы ю  ў на- 
шым ун іверс ітэце?

—■ Крыху больш за 
сто з паўтара дзесятка 
краін свету. Бясспрэчны 
лідэр тут — факультэт 
міжнародных адносінаў, 
дзе навучаецца 48 за- 
межнікаў. У пачатку дзе- 
вяностых гадоў спіс краі- 
наў, грамадзяне якіх ат- 
рымлівалі адукацыю ў 
нас, налічваў больш за 50. 
Тлумачыцца такая змроч- 
ная сітуацыя даволі про
ста. Практычна тыя ж 
тэндэнцыі назіраюцца ў 
іншых навучальных уста- 
новах не толькі ў Бела- 
русі. У 1990 годзе pa- 
сійскія вышэйшыя наву- 
чальныя ўстановы кары- 
сталіся попытам у 120 ты
сяч замежных студэнтаў, 
а амерыканскія — у 300 
ты сяч. С таты сты ка ж 
1996 года сведчыць, што 
ў Pacii навучаліся 60 ты
сяч замежных студэнтаў, 
а ў ЗШ А — 400 тысяч. 
Пасля таго, як на пачатку 
90-х гадоў зруйнавалі 
старую сістэму адбору 
студэнтаў, новую пакуль 
ніхто не пабудаваў. Кож- 
ны выкараскваецца як 
можа. На вялікі жаль, І 
сёння гэтая тэндэнцыя 
захоўваецца. Хаця ўсе 
факультэты заявілі аб 
сваёй зацікаўленасці ў 
правядзенні такой рабо
ты, І яны маюць рацыю. 
Дастаткова прыкладаў 
таго, як высока нашых вы- 
пускнікоў ацэньваюць у 
іншых краінах. I узровень 
якасці адукацыі, якога мы 
дасягнулі, ні ў каго не 
выклікае сумненняў.

(Пачат ак. Заканчэнне  
на 2-й  ст аронцы).

ГБЕЛАРУСИI УІ9ВЕРСПЭТ"



Міжнародная арбіта Новыя тэхналогіі
(Заканчэнне. Початок 

но 1-й старонцы).
— Чаму ж  тады няшмат 

ахвотных з-за мяжы атры- 
маць адукацыю ў нашым  
універсітэце, і як, на ваш 
погляд, будзем вы караск- 
вацца з гэтай сітуацыі мы?

— Перш за ўсё актывізу- 
ем работу па знешняму мар- 
кетынгу: патрэбна максімаль- 
на прадставіць універсітэт у 
краінах, дзе можна адшукаць 
патэнцыяльных абітурыентаў.

вязі ва універсітэце складва- 
ліся бессістэмна. Яны завяз-
валіся у залежнасці ад выпад- 
ковых візітаў прадстаўнікоў 
заходнееўрапейскіх, амеры- 
канскіх і азіяцкіх навучальных 
устаноў. Пералік пагадненняў 
уражвае, але кожнае з іх трэ- 
ба перагледзець і пабудаваць 
новую формулу ўзаемадзеян- 
няў. Думаю, што найперш бу
дзем супрацоўнічаць з су- 
седн ім і дзярж авам і:
Польшчай, Латвіяй, Літвой,

лявання, уведзена спецыяль- 
насць "Інфармацыя і каму- 
нікацыя", распрацоўваецца 
пытанне аб адкрыцці спецы- 
ялізацыі па гаспадарчаму 
праву на юрыдычным фа- 
культэце. Карысць даволі 
адчувальная. Зразумела, 
што трэба працягваць такое 
супрацоўніцтва і пашыраць 
далей кола нашых партнё- 
раў. У 1997 годзе рэктар 
універсітэта сустрэўся з 
кіраўніцтвам Еўрапейскай

Ун/версітэг 
інтэгрыруецца ў  свет

Тут нам непазбежна давяд- 
зецца канкурыраваць з еў- 
рапейскімі і амерыканскімі 
універсітэтамі. Навучанне ў 
Беларусі абыйдзецца тай
ней. У той жа час па якасці 
ніколькі не горшае. He стае 
толькі належным чынам ар- 
ганізаванай рэкламы універ- 
сітэта, старонкі ў Internet, да 
якой маглі б звяртацца ўсе 
жадаючыя, адраснай работы 
з былымі выпускнікамі, праз
якіх магчыма раслаусюдж- 

6 Гваць інфармацыю аб БДУ.
Патрэбна таксама палеп- 

шыць побытавыя ўмовы пра- 
жывання навучэнцаў. Мы 
прапанавалі таксама ўвесці 
стыпендыі для замежнікаў. 
Тэта было б дадатковым 
стымулам і стварыла б кан- 
курэнцыю за месца ў нашым 
універсітэце.

— Ш то ж  датычыць 
з а м е ж н ы х  В Н У -п а р т н ё -  
раў, дык мне здаецца, што 
іх не так уж о  і мала...

— Але многія пагадненні, 
якія заключаліся яшчэ ў са- 
вецкія часы і ў першыя гады 
незалежнасці рэспублікі, ака- 
заліся недзеяздольнымі па 
розных прычынах. Па-раней- 
шаму працуюць партнёрскія 
праграмы з Йенай, Бохумам, 
нашымі польскімі калегамі. 
На жаль, гэта ўсё, чым мож
на пахваліцца. Калі мы ана- 
лізавалі сітуацыю, высветлі- 
лася, што міжнародныя су-

Расіяй, не адмаўляючыся, вя- 
дома, ад узаемаадносінаў з 
іншымі. Але ж пагадненне з 
універсітэтам-партнёрам буд- 
зе жывым і дзейсным толькі 
тады, калі яго будуць падт- 
рымліваць і развіваць канк- 
рэтныя кафедры і факультэ- 
ты. Адміністрацыйна пры- 
мусіць сябраваць і сумесна 
працаваць — немагчыма. У 
адным з пунктаў прапанава- 
нага на разгляд Савета ра- 
шэння падкрэслівалася важ- 
насць арганізацыі студэнцкіх 
стажыровак у рамках узае- 
мадзеяння з замежнымі ВНУ. 
Пакуль сталымі сувязямі мо- 
гуць пахваліцца толькі міжна- 
роднікі, якія падтрымліваюць 
праграму абмену з нямецкімі 
ВНУ-партнёрамі.

— LLJto ўяўляюць сабой  
м іж н а р о д н ы я  а д у к а ц ы й -  
ныя праграмы, у я к іх  ужо  
ўдзельнічае  у н ів е р с іт эт ?

—• У апошнія гады уні- 
версітэт актыўна ўдзельнічаў 
у пяці праектах праграмы 
TEMPUS, у той час, калі іншыя 
ВНУ Беларусі мелі ў ёй адзін, 
максімум два праекты, бо кон
курс заўсёды вельмі вялікі. 
Жадаючых атрымаць гранты 
нашмат болей, чым магчымых 
вакансій. Перамагае той, чыя
заяука на удзел у праекце 

боаказалася Ьольш аргумента- 
ванай. 3 дапамогай гэтай
міжнароднай праграмы закуп
лена вялікая колькасць абста-

камісіі ў Ьруселі. Вынікам 
стала адкрыццё ў нас Цент
ра еўрапейскай інфармацыі 
і дакументацыі. 3 праграмай 
развіцця AAH універсітэт 
падпісаў ужо два пагад- 
ненні. Ha аснове аднаго з 
іх ва універсітэце быў адчы- 
нены клас Internet, на асно
ве другога — Цэнтр па вы- 
вучэнню ААН. Зараз мы 
рыхтуем новыя праекты да 
чарговага цыклу TEMPUS і 
займаемся пошукам новых 
праграмаў: двухбаковых 
паміж універсітэтамі, рэгія- 
нальных урадавых, прагра- 
маў тэхнічнай дапамогі, якія 
рэалізуюцца праз розныя 
фонды.

Савет прызнаў неабход- 
ным наладзіць узаемадзеян- 
не факультэтаў з універсі- 
тэцкай службай міжнарод- 
ных сувязяў, каб на аснове 
іх супрацоўніцтва працаваць 
больш эфектыўна.

— Для таго, каб доўгі 
ш лях стаў п аспяховы м , 
патрэбна зрабіць спачат- 
ку удалыя першыя кр о к і. 
3 чаго пачне м іж нар о д - 
ная служ ба універсітэта?

— Прыярытэтныя зада
ны — распрацоўка сучасных 
рэкламных матэрыялаў аб 
універсітэце, узаемадзеянне 
з міжнароднымі арганізацы- 
ямі накшталт ААН, ЮНЕСКО, 
Савета Еўропы...

Марына ABEPKiHA

У  Запаяло г у  Э а с л е Э ч ы к у
Многія матэматыкі, дый 

не толькі яны, зведалі непры- 
емнае пачуццё, якое ўзнікае 
падчас неабходнасці набраць 
на камп'ютэры навуковую 
працу (дыпломную, лабара- 
торную), рукапіс якой літа- 
ральна ўсеяны ўсімі магчы- 
мымі формуламі, дыяграмамі, 
графікамі... Сёння, зразуме
ла, няма праблемы з тым, як 
стварыць тэкст, асобна зге- 
нерыраваць неабходныя 
графікі ці формулы, а потым 
з дапамогай мудрагелістых 
праграмаў сумясціць усё гэта 
ў адным дакуменце. Але зга- 
данае непрыемнае пачуццё 
менавіта з гэтым і звязана: 
патрабуецца выконваць да- 
волі руц інную  працу па 
ўвядзенню формулаў з дапа
могай часта не зусім зруч- 
ных, а здараецца, і наравістых 
формульных рэдактараў. Ак- 
рамя таго, патрэбна, выкары- 
стоўваючы спецыяльныя ма- 
тэматычныя праграмы, ства
рыць адлюстраванне і пера- 
несці яго ў асяроддзе тэк-

ставага працэсара. Пры гэ
тым матэматычна вывераны 
аб'ект звычайна патрабуе пе- 
раўтварэння ў фармат кроп- 
кавага малюнка і крыху губ- 
ляе якасць, не гаворачы ўжо 
пра страту ўсялякага кантро- 
лю над малюнкам.

Увагу зацікаўленых асо- 
баў хочацца звярнуць на па
кет Scientific WorkPIace, ство- 
раны амерыканскай кампан
ий TCI Software Research. 
Гэтую распрацоўку айчынныя 
карыстальнікі ведаюць ужо 
больш за два гады І з поспе- 
хам выкарыстоўваюць падчас 
афармлення электронных 
варыянтаў навуковых працаў.

Scientific WorkPIace спа- 
лучае нескладаны ў карыс- 
танні тэкставы працэсар, які 
выкарыстоўвае фарматныя 
асаблівасці ТЕХ і магчымасці 
лічбавых і сімвальных вылі- 
чэнняў, а таксама графічныя 
якасці сістэмы камп’ютэрнай 
алгебры Maple V. Такім чы
нам, карыстальніку няма не-

абходнасці засвойваць ТЕХ, 
LATEX ці асобна падклю- 
чаць Maple. Усе матэматыч- 
ныя знакі, формулы і адлюс- 
траванні ствараюцца ў даку
менце Scientific WorkPIace .

Праграма падтрымлівае 
ўсе Windows-сумяшчальныя 
друкаваныя прыстасаванні, 
мае ўбудаваныя рэдактары 
стыляў, табліцаў і магчымасці 
для фарматавання графікаў. 
Падчас правядзення вылічэн- 
няў можна з лёгкасцю выка- 
рыстоўваць ужо атрыманыя 
вынікі для фармавання но
вых.

Усё гэта робіць магчы- 
мым самае натуральнае спа- 
лучэнне тэкста і матэматыч- 
ных выкладак у выніковым 
дакуменце.

Для работы з Scientific 
WorkPIace неабходныя MS 
Windows 3.1 i вышэй, 8 Мб 
аператыўнай памяці i 30 Мб 
на цвёрдым дыску.

С .З Я М С КО У , Цэнт р  
ін ф а р м а ц ы й н ы х  т эхн а л о г ій

Шукаю работу!

У с е  н а  к ірм аш
26 лютага ў  Белдзярж ун іверс іэце  адбудзецца мерапрыемст ва, якое павінна 

падрыхт аваць ст удэнцкую моладзь да самаст ойнага вы ходу на ры нок працы  — 
Кірмаш  вакансій.

Мерапрыемства абяцае быць дастаткова цікавым па зместу. Для ўдзелу ў ім запрошаныя 
дзяржаўныя і камерцыйныя прадпрыемствы і ўстановы, якія прапануюць працу студэнцкай 
моладзі. Сярод іх “ Белдзяржстрах” , “ Белканстрах” , AAT “ БСК” CE, “ Альвена” , рэкламныя 
агенцтвы “ Франтон” , “ Гударт” , AAT “ Пасторг” (сетка крамаў), “ Мекан" (оптавы гандаль і 
вытворчасць рэкламнай прадукцыі), "Чаша дружбы" (праца за мяжой), "Гіноўкер і Цішук” 
(вытворчасць цацак дома), СП "Дзіёрт” (вытворчасць мяккай цацкі і надомная праца). Ha 
кірмашы вакансій будзе арганізавана праца юрыстаў, псіхолагаў, прафкансультантаў. Плану- 
ецца дэманстрацыя відэафільмаў аб розных спецыяльнасцях. Ca студэнтамі будуць праца
ваць спецыялісты гарадской службы занятасці.

Як заўважыў член аргкамітэту Аляксандр Лагімахаў, падобнае мерапрыемства у Бел- 
дзяржуніверсітэце праводзіцца ўпершыню. Мы спадзяемся, што такія ярмаркі вакансій для 
студэнцкай моладзі стануць рэгулярнымі, таму што менавіта ВНУ рыхтуюць найбольш пат- 
рэбныя кадры для ўстаноў і прадпрыемстваў рэспублікі.

Што новага?

А д ід э і давытворчасці доўгі ш лях
11 лютага па прапанове папы Рымскага Іаана Пау

ла U увесь свет адзначыў дзень хворы х. 3  гэтай на- 
годы карэспандэнт  “Беларускага ун іверс іт эт а”  су- 
стрэўся з загадчыкам лабарат оры і б ія х ім іі лекавы х  
прэпарат аў докт орам біялагічных навук Уладзім ірам  
М акаравічам Ш кумат авым.

— Уладзім ір М акаравіч, 
ці ўдалося за год існаван- 
ня вашай лабараторыі ства
рыць які-небудзь унікальны  
лекавы прэпарат?

— На жаль, стварэнне ле- 
каў — не такі хуткі працэс, як 
хацелася б. Распрацоўкі новых 
тэхналогіяў могуць заняць 
многія гады. I ніхто не можа 
даць гарантыю, што нешта ат- 
рымаецца. Ад стварэння прэ- 
парата да яго прамысловай 
вытворчасці — таксама доўгі 
шлях.

— A ў якіх  н акір унках  
вы ведзяце навуковыя рас- 
працоўкі?

— Сярод прыярытэтных 
можна вылучыць тры. Першы 
— гэта выкарыстанне транс
генных мікраарганізмаў для 
сінтэзу біялагічна актыўных 
рэчываў, якія з’яўляюцца суб- 
станцыямі лекавых прэпара- 
таў. У прыватнасці, гаворка ідзе 
пра стэроідныя гармоны, якія 
выкарыстоўваюцца для ства
рэння супрацьалергічных, су- 
працьшокавых прэпаратаў, кан- 
трацэптываў.

Другі накірунак — атры- 
манне ў высокаачышчаным 
стане гідралітычных фермен- 
таў, такіх, як амілаз, пратэаз, 
ліпаз, каб пасля выкарыс- 
тоўваць іх у замяшчальнай 
ферментатэрапіі — для лячэн- 
ня страўнікава-кішэчных зах- 
ворванняў. Прэпараты, якія 
зараз існуюць: "Фестал’’, “ Пан- 
зінорм” , — былі створаныя на 
аснове ферментаў з жывёль-

ных крыніцаў. Ёсць жа тэхніч- 
ныя ферментныя прэпараты, 
якія атрымліваюць мікрабіяла- 
гічным спосабам. На жаль, яны 
ўтрымліваюць сумесь разна- 
стайн'ых рэчываў, якія нельга 
ўжываць. Мы ставім задачу 
распрацаваць тэхналогію вы- 
сокаачышчаных ферментаў, 
якія з ’яўляюцца аналагам жы- 
вёльных, каб пасля іх камбіна- 
ваць.

I, нарэшце, трэці накірунак 
— гэта распрацоўка тэхналогіі 
атрымання жыццёва важных 
бялкоў-ферментаў — факта- 
раў згусання крыві, трамбалі- 
тычных ферментаў. Тут можа 
выкарыстоўвацца тэхніка ма- 
лекулярнага кланіравання.

— Д арэч ы , У л а д з ім ір  
М акаравіч, наконт кланіра- 
вання. Вядома, што многія  
вядучыя кр аіны  вы ступа- 
юць супраць таго, каб вялі- 
ся д а с л е д а в а н н і ў гэтай  
сферы...

— Так, дзякуючы вульгар- 
наму тлумачэнню гэтай з ’явы. 
Наогул, што такое кланіраван- 
не? Гэта сапраўдная рэвалю- 
цыя ў навуцы. Напрыклад, такі 
неабходны для хворых лю- 
дзей інсулін атрымліваюць 
пры дапамозе мікраарганізмаў, 
якраз выкарыстоўваючы тэхн- 
іку малекулярнага кланіраван- 
ня. Зараз пры дапамозе вельмі 
складаных маніпуляцыяў з’я- 
віліся жывёлы з пэўнымі ўлас- 
цівасцямі, якіх няма ў прыро- 
дзе. Трэба сказаць, што гэты 
накірунак у навуцы — толькі

ў пачатку свайго шляху. Я лічу, 
што ў такіх выпадках неабход- 
на асцярожнасць і пэўны кан- 
серватызм. Таму што аддале- 
ны вынік нават цяжка ўявіць.

— Уладзім ір  М акаравіч, 
якім і д асягненням і ў выт- 
ворчасці лекавых прэпара- 
таў мы можам пахваліцца?

— Што да вытворчасці і 
наменклатуры, то дзякуючы 
намаганням айчынных вытвор- 
часцяў, міністэрства аховы зда- 
роўя краіны ў аптэках зараз 
можна набыць практычна ўсё. 
Іншая справа за якую цану і 
якой якасці. LLIto  тычыцца 
распрацоўкі новых сродкаў, то 
давайце будзем шчырымі. Дзе- 
сяць гадоў таму кіраўнікі роз
ных ведамстваў правялі так 
званы "круглы стол” , дзе па- 
чал! абмяркоўваць пытанні 
перспектыўных лекавых срод- 
каў у Савецкім Саюзе. Там 
былі міністр медыцынскай 
прамысловасці, кіраўнікі Ака- 
дэміі навук СССР, міністр ахо
вы здароўя, прэзідэнт Акадэміі 
медыцынскіх навук СССР, 
міністр хімічнай прамысло- 
васці. I яны шчыра прызналі- 
ся, што мы страшэнна адсталі 
ў гэтай сферы па ўсіх накірун- 
ках. Вы думаеце, што за гэты 
час становішча выправілася?

Ba ўсім свеце сфера рас- 
працоўкі лекавых сродкаў 
з ’яўляецца прыярытэтнай. I 
аўтарытэт краіны часта вызна- 
чаецца тым, наколькі яна са- 
мадастатковая ў гэтай галіне. 
Я так разумею: чалавеку, па 
сутнасці, перш за ўсё важна, 
каб ён быў здаровы І каб 
было што есці.

— X to яшчэ ў рэспублі- 
цы займ аецца распрацоў- 
кай лекавых сродкаў?

У Беларусі ёсць нацыя- 
нальная праграма лекавых 
сродкаў. Дарэчы, яе ўзначаль- 
вае акадэмік Нацыянальнай 
Акадэміі навук Фёдар Мікала- 
евіч Капуцкі, які загадвае Ла- 
бараторыяй фізічнай хіміі і 
мадыфікацыі цэлюлозы НДІ 
фізіка-хімічных праблем БДУ 
і ўжо шмат гадоў займаецца 
распрацоўкай лекавых прэпа- 
ратаў на аснове цэлюлозы. 
Праграма дазваляе нейкім 
чынам сістэматызаваць такія
даследаванні ў краіне па роз
ных накірунках: лекавыя прэ
параты на аснове кампанентаў 
нуклеінавых кіслот (член-ка- 
рэспандэнт НАНБ I. А. Міхай- 
лапула), амінакіслот (акадэмік 
НАНБ У. C. Салдатаў), актыў- 
на лрацуе ў галіне новых ле- 
каў AT "Белмедпрэпараты" (ге- 
неральны дырэктар доктар 
фармацэўтычных навук B. М. 
Царанкоў), Барысаўскі хіміка- 
фармацэўтычны завод (дырэк
тар B. B. Драніца) і шмат 
іншых арганізацый рознай ве- 
дамаснай прыналежнарці.

Я хачу адзначыць, што сам 
працэс стварэння лекавых прэ- 
паратаў — вельмі дарагі. Калі, 
канешне, гаворка ідзе аб прын- 
цыпова новых тэхналогіях, но
вых рэчывах. У былым Саюзе 
з яго вялікім навукова-тэхніч- 
ным патэнцыялам і эканаміч- 

'най магутнасцю, за выключэн- 
нем дзвюх-трох прыярытэтных, 
распрацовак амаль не было.

Але прынцыпова новых 
арыгінальных лекаў, якімі мог 
бы пахваліцца нават былы 
Савецкі Саюз, у нас не так 
шмат. Напрыклад, не існуе 
ніводнага эфектыўнага анты- 
біётыка, фермента нейрапен- 
тыду І г.д. з айчыннай "прапі- 
скай".

Дарэчы, апошнія айчынныя 
Нобелеўскія прэміі ў гэтай ra- 
ліне атрымалі Мечнікаў і Паў- 
лаў.

Увогуле, мы моцна адста- 
ём у фундаментальных дасле- 
даваннях. Адставанне ў фун
даментальных навуках: хіміі, 
фізіцы, біялогіі і г. д., дзе за- 
кладаюцца асновы прынцыпо
ва новых рашэнняў, — відавоч- 
ныя. Напрыклад, хтосьці 20 
гадоў таму зрабіў у лабарато- 
рыі ў прабірцы якую-небудзь 
рэкамбінантную ДНК, разлічыў 
канфармацыю бялковых мале- 
кул, улічыў магчымасці каталі- 
зу, замяніў функцыянальныя 
групы, зыходзячы толькі з ака- 
дэмічных меркаванняў. Праз 
10 гадоў — гэта ўжо прын
цыпова новая тэхналогія.

У свеце ідзе працэс міжна- 
роднай інтэграцыі ў сферы 
лекавых прэпаратаў. Ha су- 
светных рынках працуе не 
асобная краіна, а цэлыя міжна- 
родныя канцэрны. Кожная 
краіна выбірае для сябе якую- 
небудзь спецыялізацыю ў за- 
лежнасці ад навуковых рас
працовак у пэўнай галіне, сы- 
равіннай базы і арыгінальных 
тэхнічных рашэнняў, якія даз- 
валяюць рабіць прадукт больш 
танным і якасным. Астатняе, 
што патрэбна, закупляецца. 
Вядома ж, распрацаваць усе 
лекавыя сродкі немагчыма. 
Буйныя фірмы, канцэрны з 
вялікім патэнцыялам дазваля- 
юць сабе мець асобныя дас- 
ледчыцкія падраздзяленні. На
прыклад, канцэрн “ Шэрынг” у 
Германіі выдаткоўвае на раз- 
віццё навукі да 10 працэнтаў 
прыбытку і мае ў сваім скла- 
дзе тры добра аснашчаныя 
інстытуты толькі ў галіне ле
кавых сродкаў. Другі сектар 
навукі — універсітэцкі. За

кошт дзяржауных сродкау вя- 
дуцца даследаванні, часта на- 
прамую не звязаныя з прамыс
ловай вытворчасцю. Даследа- 
ванні дзеля даследаванняў. 
Але, як высветлілася, такі на- 
вуковы пошук таксама апраў- 
двае сябе і часта прыводзіці 
да сапраўдных адкрыццяў 
Універсітэцкім вучоным у за 
ходніх краінах сапраўды пра 
цуецца больш вольна. Але янь 
і атрымліваюць у тры-пяці 
разоў менш, чым тыя, хто пра 
цуе ў буйных канцэрнах.

Зразумела ж, многія пр: 
параты ў рэспубліцы вырабля 
юцца. Але ў свеце ёсць болы 
якасныя прадукты. Аднараза 
вая ін’екцыя дабраякасны 
растворам хвораму гемафіл 
яй каштуе каля 500 долара 
У нас у рэспубліцы каля 6( 
чалавек пакутуюць на гэту 
хваробу. У Германіі лячэнне 
прафілактыка хворага на г 
мафілію абыходзіцца дзярж 
ве ад 300 тысяч да 1 мільё 
нямецкіх марак у год. Айчы 
ныя прэпараты, на жаль, не • 
кія якасныя, як хацелася б.

А вось яшчэ адзін прэг 
рат. Калі ўвесці яго ін’екці 
на працягу першых этапаў р 
віцця інфаркту міякарда, х 
роба часта праходзіць ,с 
хворага амаль незаўваж 
Каштуе прэпарат таксама 
танна — 200 долараў за а, 
дозу. Пералік можна праі 
ваць, так што ёсць над 1 
працаваць І вучоным, І прам 
ловасці.

Канешне, лепш не хвар 
Але задача дзяржавы ма 
мальна дапамагчы хвор 
чалавеку І даць магчым; 
набыць неабходныя лекі.

Г у  тар  
Т а ццяна  КУ Х А Р



Навуковая садружнасць

Вышэйшы паверх інтэграцыі
На пачатку лютага ў Mac- 

кве прайшла навукова-прак- 
тычная канферэнцыя “ Бела- 
руска-расійскія адносіны: 
праблемы І перспектывы” . У 
“ круглым стале” прынялі 
ўдзел вучоныя Інстытута 
міжнародных і палітычных 
даследаванняў Расійскай 
акадэміі навук і Белдзяржу- 
ніверсітэта. Беларускі бок 
прадстаўлялі дэкан факуль- 
тэта міжнародных адносін, 
доктар гістарычных навук, 
прафесар А. B. Шарапа, док

тар юрыдычных навук, пра
фесар Ю. П. Броўка, доктар 
гістарычных навук, прафесар 
А. А. Чалядзінскі, доктар 
гістарычных навук, прафесар
A. А. Разанаў, доктар гіста- 
рычных навук, прафесар
B. Е. Снапкоўскі І выкладчык 
БДУ А. I. Гардзейчык.

Канферэнцыя прайшла ў 
знамянальны час, бо з закан- 
чэннем 1997 года ў гісторыі 
Садружнасці незалежных 
дзяржаў закончыўся і розна- 
баковы па сваіх праяўвах

3 гісторыяй на "тьГ

Гэты дзень  
у  нсыцці

універсітэта
10.02 — 75 гадоў з дня адкрыцця першай хірургі- 

чнай клінікі пры БДУ.
15.02 — 70 гадоў з часу, як CHK БССР зацвердзіў 

праект пабудовы універсітэцкага гарадка. Праект пра- 
дугледжваў будаўніцтва больш чым 16 аб’ектаў: га- 
лоўны аўдыторны, анатамічны, бібліятэчны, астранамі- 
чны карпусы, тэрапеўтычная і хірургічная клінікі. Ha 
будаўніцтва выдаткоўвалася 6,5 млн. рублёў.

15.02 — 120 гадоў з дня нараджэння Пятра Маў- 
радыядзі (1878-1 ЭЗЗгг.), беларускага навукоўца-зао- 
лага. Ён скончыў Наварасійскі універсітэт. 3 1923 па 
1930 гг. працаваў загадчыкам кафедры гісталогіі і бія- 
логіі медыцынскага факультэта БДУ, а потым Мінска- 
га медінстытута.

16.02 — 35 гадоў з дня пачатку заняткаў на фа- 
культэце грамадскіх прафесіяў па спецыяльнасцях: 
хормайстар, кіраўнік танцавальнага калектыву, дырэк- 
тар аркестра народных інструментаў, рэжысёр сама- 
дзейных і драматычных тэатральных калектываў.

18.02 — 75 гадоў з дня выдання першага часопіса 
рабфака "Чырвоны студэнт” .

18.02 — 105 гадоў з дня нараджэння Максіма Га- 
рэцкага (1893-1938 гг.), класіка беларускай літарату- 
ры, празаіка, фалькларыста, літаратуразнаўцы. 3 каст- 
рычніка 1923 года выкладаў беларускую мову і літа- 
ратуру на рабфаку БДУ. Расстраляны 10.02.38. Рэа- 
білітаваны ў 1957 годзе.

22.02 — 95 гадоў з дня нараджэння Антона Сеў- 
чанкі (1903-1978 гг.), беларускага фізіка. У 1953 го
дзе ён стаў доктарам фізіка-матэматычных навук, пра- 
фесарам і акадэмікам АН Беларусі. У 1971 годзе — 
Героем Сацыялістычнай працы.

У 1932 годзе Антон Нічыпаравіч скончыў БДУ, а ў 
1957 годзе стаў рэктарам гэтай навучальнай устано- 
вы. 3 1972 года — дырэктар НДІ ПФП БДУ.

Р убры ку вядзе А рт ур ЗЕЛЬСКI, 
загадчы к м узе я  гіст оры і Б Д У

этап, як!, выкарыстоўваючы 
літаратурны тэрмін, можна 
было б назваць "этапам ра- 
мантызму” — надзеяў, але не 
здзяйсненняў. Нарэшце ён 
саступіў месца перыяду праг- 
матызму і рэальных спраў. I 
тут якраз паўсталі тыя пы- 
танні, якія і абмяркоўвалі 
падчас сустрэчы беларускія 
і расійскія навукоўцы. Калі 
Садружнасці існаваць, дык 
якія формы яна павінна на- 
быць не толькі для забеспя- 
чэння свайго далейшага

Паштовая

існавання, але і для роскві- 
ту? Якія інтарэсы, глабаль- 
ныя (геапалітычныя) ці рэгі- 
янальныя (унутраныя) павін- 
ны з'яўляцца першаснымі? 
Якія павінны быць прыяры- 
тэты ва ўнутранай ці знеш- 
няй палітыцы краінаў СНД?

У некаторай ступені на 
пытанні аб далейшым лёсе 
СНД дае адказы Саюз Бела- 
русі і Расіі. Як трапна пад- 
крэсліў прафесар Аляксандр 
Віктаравіч Шарапа, "адносі- 
ны паміж нашымі краінамі

ўяўляюць сабой вышэйшы 
паверх таго агульнага бу- 
дынку, які называецца "інтэг- 
рацыя краін СНД” , крыху 
ніжэй — паверх чатырох 
краін Садружнасці: Расіі, 
Беларусі, Казахстана і Кіргізіі, 
— якія заключылі паміж са
бой пагадненне аб паглыб- 
ленні інтэграцыі ў эканаміч- 
най і сацыяльнай сферах. 
Падмуркам жа ўсяго будын- 
ка з ’яўляецца супрацоўніцт- 
ва паміж усімі дванаццаццю 
краінамі СНД — як шмат-

баковае, так і двухбаковае” .
Здаецца, па-за ўвагай 

удзельнікаў "круглага стала" 
не засталася ні адна праб- 
лема беларуска-расійскіх 
адносінаў: і гісторыка-куль- 
турныя, і ваенна-палітычныя, 
і міжнародна-прававыя ас
пекты яднання.

A што датычыць перспек- 
тыў Саюза, дык, каб былі яны 
ўражлівымі, палітыкам не 
зашкодзіла б прыслухацца 
да прапаноў навукоўцаў.

Зіна іда  MAPABA

скрыня
Яшчэ ў дзяцінстве Алесь 

Шалахоўскі не задумваўся, 
куды пайсці пасля школы — 
толькі ў калыску беларускай 
навукі і асветы — Белдзяржу- 
ніверсітэт. I толькі на гістарыч- 
ны факультэт.

Бацькі яго былі далёкімі па 
адукацыі ад гісторыі, так што 
ў выбары сваёй будучай спе- 
цыяльнасці ён ішоў ад сябе.

Як вучыўся Алесь Шала- 
хоўскі ў школе № 16 г.Мінска? 
Няблага. Сярэдні бал пасля яе 
заканчэння быў роўны 4,5. 
Паспяхова здаў экзамены ў 
БДУ і вось 5 год крочыць з 
прыступкі на прыступку па гра- 
ніту гісторыі. Але быць гісто-

Алесь — руплівы студэнт
рыкам Алесю мала, і ён ста- 
новіцца журналістам. Про- 
звішча Шалахоўскага бачьіў я 
ў такіх элітных выданнях, як 
"Л ітаратура  і мастацтва” , 
"Культура” , “ Кніга і мы” , газе
тах "Кніжны свет", „Молодеж
ный курьер” (г. Гродна) і 
іншых. Асвоіў ён І не адзін 
пляц на Беларускім радыё: я з 
цікавасцю І захапленнем слу- 
хаў неяк яго передачу з Мінска, 
прысвечаную гісторыі Магілёў- 
скага медыцынскага вучылішча. 
А мастацтву дыктарскай працы 
ён навучаўся на курсах, якія вяла 
сама Натапля Сцяжко.

Навучанне на 5-м курсе 
БДУ, занятак журналістыкай —

ці ўсё гэта? He, ён яшчэ вык- 
ладае гісторыю ў школе-ліцэі 
№ 16.

Дзе ж сышліся мае і Але- 
ся Шалахоўскага сцяжынкі? 
Ён цікаўны з дня нараджэн
ня. Гартаючы старонкі газе
ты „Во славу Родины” , сту- 
дэнт-гісторык звярнуў увагу 
на шматлікія мае матэрыя- 
лы пад рубрыкай “ Белая 
Русь: архівы часу” , у “ ,Чыр- 
вонай змене” на публікацыі 
пад агульнай назвай "Сто 
артыкулаў з гісторыі Бела- 
русі” , а таксама на мае гіста- 
рычныя нарысы ў часопісе 
“ Беларуская думка” . У ад- 
ной з рэдакцый узяў мой ад-

рас і напісаў вялікі ліст. Так 
мы і пазнаёміліся.

Алесь Шалахоўскі, як раней 
І я, „улез” у недаследаваную 
дзялянку сведчанняў пра паэ- 
та Паўлюка Багрыма.

А зараз Алесь стварае цыкл 
гістарычных партрэтаў. Што ж, 
гэта цікава! Адзін ужо пад 
назвай „Рихтер назвал его сво
им другом" з’явіўся ў „Мінскай 
праўдзе” . Гэта аповед пра му- 
зыказнаўцу і дыктара Уладзі- 
міра Аляксеевіча Шаліхіна. I 
мы пажадаем маладому дас- 
ледчыку, студэнту, настаўніку 
натхнення і плёну!

М іхась МАЛІНОЎСКІ, 
г. Бароновічы

Твае выкладчыкі, універсітэт

Віншуем, Ганно НатанаўнаІ

I  студзеня 1998 года Ган
не Натанаўне Нахімоўскай 
споўнілася 90 гадоў. Усё яе 
жыццё звязана з Белдзяржун- 
іверсітэтам. Ужо праз тры

гады пасля стварэння БДУ ў 
1924 годзе Г.Н.Нахімоўская 
стала студэнткай фізмата і 
скончыла універсітэт у 1928 
годзе. Потым яна навучалася 
ў аспірантуры пры АН БССР, 
затым працавала выкладчыкам 
матэматыкі ў БДУ і БПІ.

Падчас Вялікай Айчыннай 
вайны з 1941 года па 1943 пра
цавала выкладчыкам Пензен- 
скага педінстытута, затым да- 
цэнтам БДУ, які быў адноўле- 
ны на станцыі Сходня Маскоў- 
скай вобласці.

У 1944 годзе Г.Н. Нахімоў- 
ская абараніла кандыдацкую 
дысертацыю, у якой атрымала

цікавыя B b i H t K i  па лакальных 
укладах рыманавых метрык у 
еўклідавай прасторы. Праз 
два гады атрымала званне 
дацэнта, узнагароджана меда- 
лём “ За доблесную працу ў 
Вял ікай Айчыннай вайне 
1941-1945 гг."

Пасля вайны Ганна Ната- 
наўна працавала загадчыцай 
кафедры геаметрыі БДУ, а 
затым, пакуль не выйшла на 
пенсію ў 1970 годзе, дацэн- 
там гэтай кафедры, чытаючы 
курсы аналітычнай І дыфе- 
рэнцыяльнай геаметрыі, асно- 
ваў геаметрыі, тэнзарнага 
аналізу.

Навуковыя інтарэсы Г.Н.На- 
хімоўскай звязаны з праблемай 
пагружэння рыманавых прасто- 
раў у еўклідавыя, а таксама з 
тэорыяй крывых і паверхняў у 
прасторы Лабачэўскага.

Сотні выпускнікоў фізмата 
і мехмата БДУ з удзячнасцю 
ўспамінаюць педагога і матэ- 
матыка Г.Н.Нахімоўскую.

Жадаем Ганне Натанаўне 
добрага здароўя і доўгіх гадоў 
жыцця.

А.А. БУРДУН, А.А. ГУСАК, 
К.Д. ЛУКІН , B./. ПЛАТОНАВА, 

А.С. ФЕДЗЕНКА, K.C.
Ф ІЛІПОВІЧ, Р.П. ХАЦКЕВІЧ,
H. I. ю р ч у к , в . і.  ЯНЧЭЎСКІ
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рызыісуйце сабой  £ інш ымі
Яшчэ многія людзі жы- 

вуць надзеяй на “ а рап- 
там” . Ha чужых памылках 
вучыцца мы не лю бім . 
Больш за палову ўсіх тра- 
гедыяў адбываецца праз 
нашую нядбайнасць і няў- 
важлівасць.

У гэтым годзе ізноў паў- 
стала знаёмая праблема з 
узнікненнем пажараў — ку- 
рэнне ў ложку ў нецвяро- 
зым стане.

Так, 9 студзеня грама- 
дзянін Г., які жыве па прас-

пекту Жукава, 21, прыйшоў 
увечары дадому крыху вы- 
піўшы. Лёг адпачыць, пры гэ
тым вырашыў перад сном 
крыху пасмаліць. Але ён 
быў адзін, хутка заснуў, не- 
дапалак застаўся непагаша- 
ны.

Калі б не суседзі, якія 
своечасова выклікалі пажар- 
ных, вынік мог быць вельмі 
сумным.

He прайшло і тыдня, як 
14 студзеня ў жылым доме 
па вуліцы Лермантава, 20, ад-

быўся аналагічны пажар. 
Токар C. у нецвярозым ста
не заснуў з цыгарэтай у руцэ. 
Суседзі паведамілі ў пажар- 
ную толькі тады, калі з ква- 
тэрьі на вуліцу пайшоў дым. 
Пажарныя ўсё пагасілі, але 
гаспадара кватэры, на жаль, 
выратаваць не ўдалося.

A ўсё ж проста — не 
кідайце непагашаныя акуркі 
альбо запалкі з балконаў і 
лоджый, не курыце ў ложку, 
не пакідайце без догляду 
ўключаныя ў сетку электра-

прыборы, не захоўвайце на 
балконе гаручыя рэчывы і 
матэрыялы, не пакідайце ежу 
на пліце без догляду, не ка- 
рыстайцеся самапальнымі 
абагравальнікамі.

Вось гэтая невялікая 
колькасць парадаў, якія да- 
памогуць не рызыкаваць 
сваім жыццём і жыццём тых, 
хто побач з вамі.

Валерый РОСЛІК, 
інспект ар АУПС-9  

М аскоўскага  раёно

ДА! паведамляе

Ц ішэў евзеш — здаравейшым Будзеш
У студзені на дарогах 

Маскоўскага раёна вадзі- 
целі і пешаходы не палеп- 
шылі дысцыпліну.

Працягваюцца пару- 
шэнні правілаў дарожна- 
га руху. Калі ў мінулым 
годзе за той жа тэрмін 
выяўлена 6214 парушэн- 
няў ПДР, дык за студзень 
1998 — 8220. 3 іх за пе- 
равышэнне ўстаноўленай 
хуткасці затрымана 950

вадзіцеляў, за кіраванне 
транспартам без праў — 
105, за паездкі па дарогах 
у нецвярозым стане — 72.

А ш тр а ф а в а н а  ў ся го  
5104 вадзіцелі, у тым ліку 
тыя, хто ехаў на асабістым 
транспарце, 4131. Пазбаўле- 
ны праў 25 чалавек.

Пешаходы на пачатку 
новага года таксама не “ ад- 
пачывалі", але колькасць іх 
парушэнняў амаль не пера-

высіла мінулагоднюю лічбу 
— 2401 (у студзені 1997 
года — 2382). Сярод пару- 
шальнікаў правілаў дарож- 
нага руху ёсць І студэнты 
БД У . Сяргей Л укаш эв іч 
кіраваў аўтамабілем без 
в а д з іц е л ь с к іх  праў, 
Дзмітрый Казак здзейсніў 
дарожна-транспартнае зда- 
рэнне.

Гавораць, у маладосці не 
вельмі цэняць жыццё, таму

што проста не ўяўляюць, 
што яно можа абарвацца 
ў любы момант. Мы ж  на- 
гадваем, што клапаціцца аб 
уласным здароўі патрэбна 
пачынаць з юнацкага ўзро- 
сту. Тым больш, што пры 
дарожна-транспартных зда- 
рэннях заўсёды пакутуюць 
і тыя, хто трапіў у іх не па 
ўласнай віне.

М ікалай СКШАР, 
дзярж аўт а інспект ар  

М аскоўскай  Д А !

____________________ Здароўе_________

■Саб з у б ы  Бы/*і
м о ц н ы м і'. . .

Магчыма, ад шматлікіх надакучлівых размоў пра здаровыя 
і моцныя зубы вы адразу адчуваеце зубны боль. Але сёння мы 
пагаворым аб дзіўнай ролі, якую выконвае незаўважны эле
мент поласці рота — сліна. Яе важнасць найлепшым чынам 
спазналі тыя людзі, у якіх слінны сакрэт практычна не паступае 
ў поласць рота. Менавіта сліна дазваляе нам атрымліваць аса- 
лоду ад ежы, стымулюючы смакавыя рэцэптары на паверхні 
языка. Калі мы гаворым і дыхаем, мяккія тканкі нашага рота, 
губляюць вільгаць, якую аднаўляе сліна. Падчас фізічнай на- 
грузкі арганізм таксама страчвае неабходную для яго існа- 
вання вільтаць. Адчуванне сухасці ў роце — гэта сігнал аб 
тым, што нашаму арганізму не хапае вадкасці. Адным са свой- 
стваў сліны з'яўляецца тое, што яна робіць вільготнай ежу. Без 
гэтага яе немагчыма было б праглынуць. Пад уздзеяннем сліны 
пачынаецца працэс стрававання. Сліна да таго ж з'яўляецца 
прыроднай змазкай для нашых зубоў і дзяснаў, ахоўвае іх ад 
зношвання. Толькі дзякуючы яе дэзінфіцыруючым рэчывам у 
ротавай поласці чапавека адбываецца ахова ўсяго яго арга- 
нізма ад бактэрыяў і вірусаў.

Сліна дапамагае нашым зубам захаваць важныя мінераль- 
ныя рэчывы. Таму што развіццё карыесу пачынаецца з паяў- 
лення кіслаты ў зубным налёце. Уздзейнічаючы на зуб, кіслата 
можа растварыць кальцый і фасфаты ў яго эмалі. Карыеса- 
генны ўзровень PH можа дзейнічаць на працягу дзвюх гадзін, 
асабліва ў міжзубных зонах. Даказана, што менавіта сліна 
ўздзейнічае як натуральная ахоўная сістэма арганізма, нейтра- 
лізуючы кіслоты і паляпшаючы выдапенне рэшткаў ежы з гэ- 
тых участкаў. Таму стымуляванне слінаадзялення дапамагае 
правесці прафілактыку карыесу.

Стаматалагічныя даследаванні жавальных гумак пацвердзілі, 
што калі жаваць тыя з іх, што не ўтрымліваюць цукру на пра
цягу дваццаці хвілін пасля яды, PH зубнога налёту аднаўляец- 
ца. Аднак не трэба карыстацца жавальнымі гумкамі паміж 
прыёмамі ежы і забываць пра даўно вядомыя метады прафі- 
лактыкі карыесу.

/7./7. КУДЗЕЛКА, заг. ст амат алагічнаго аддзялення
ст удэнцкай пал ікл ін ік і

-БЕЛвРУСК! УНВЕРСІТЭТ-



Жанчына плюс мужчына
Дзень Святого Валянціна, як / свет адзна- 

чыць 14 лютага, м ногія белорусы  не лічаць 
за свята. Ш када. Во м енавіт а яно нагадвае  
ко ж н а м у  з нас, што побач заўсёды  зной- 
дзецца той, каго м о ж н а  пакахаць. Ц і ў ж о  
знайшоўся. Самым закаранелы м песім іст ам  
мы раім , прачытаўшы гэтую рубры ку, азір - 
нуцца навокал.

A f l  н о х о н н я  н е  с х а В с н ш а
Самая непрадказальная рэч у свеце — каханне. Cne- 

цыфіка яго ў тым, шо н ікол і не ведаеш, калі яно прыйдзе. 
Асабліва пакутуюць ад гэтага навучэнцы ВНУ. Толькі на- 
мерыцца студэнт узяцца за розум — каханне прыйшло. I 
зноў усе справы адыходзяць на другі план. I бегаеш ты са 
сваім каханнем, пестуеш, як дзіцёнка, абдзьмухваеш з усіх 
бакоў хваробу сваю невялічкую (цяжка, калі не ў час прый- 
шла, але яшчэ цяжэй будзе, калі не ў час пакіне).

Аднаму матэматыку не пашанцавапа — закахаўся 
якраз перад сесіяй. Закінуў  усё, не здаў аніводнага экза 
мена (узаемнае каханне было). I што ж  вы думаеце? 
Выключылі з ВНУ — І каханне як рукой зняло, праўда, у 
дзяўчыны.

A  ўвогуле, каханне заканчваецца „на  розных этапах 
свайго развіцця’’ па-рознаму. Часцей за ўсё, вынік зале- 
жыць ад саміх закаханы х...

С ш а н о ў ч н
У гэты раз Юля пазнаёмілася тут з цэлай кампаніяй 

маладых хлопцаў і дзяўчат. На Яўгена яна не звярнула 
ўвагі. Дый ён не праяўляў вялікай зацікаўленасці. Затое 
з Сяргеем яны адразу знайш лі агульную мову. Прыгожы, 
вытрыманы, але вясёлы — Юля ў які ўж о раз здзів ілася 
інтуіцыі сваёй сяброўкі Таццяны, а галоўнае, яе шанца- 
ванню на людзей.

Сяргей запрасіў яе на канцэрт, і Юля згадзілася з 
радасцю.

А  праз месяц пайшла блытаніна. Калі бл іжэй знаём- 
ішся з лю дзям і, пераглядаеш свае да іх адносіны. I Юля 
зразумела, што закахалася ў Яўгена.

Яны хадзіл і на розныя вечары ўсе разам, і Юлі было 
цяжка быць да Яўгена абыякавай. Той, як  назло, пачаў 
звяртаць на яе ўвагу. Юля не ведала, я к  сябе павесці. 
Нарэшце, перастала сустракакацца з Сяргеем. Здавалася, 
цяпер нішто не пераш каджала Яўгену патэлефанаваць. 
Але ці то тэлефон у Юлі не спрацаваў, ці то хлопец быў 
вельмі заняты...

Юля ўж о шкадавала, што кінула Сяргея. Усе яе пера- 
жыванні былі дарэмныя, І гэта прыгнятала больш за ўсё...

А а м о ў н ш
Ала не прымусіла сябе шукаць. Кожны  тыдзень зап- 

рашала Аляксандра на дзень нараджэння: то бацьку 50 
споўніцца, то дзядзьку. Праўда, час ад часу, яе бянтэжы- 
ла думка аб тым, што Саша думае пра такія неверагод- 
ныя супадзенні. Аляксандр, канешне, падазраваў, што 
родныя Алы нараджаліся не два разы ў год, але толькі 
моўчкі згаджаўся прыйсці павіншаваць імянінн іка .

Праз паўгода, калі ў ЗАГС  была пададзена заява, да 
Алы прыйшла Сашына маці: „Вы нам не падыходзіце. 
He ведаю, чым яго вабіць такая дзяўчына, але гэта аба- 
вязкова пройдзе. I не трэба яму тэлефанаваць!".

Паўгода нац іску з боку  родных былі невыноснымі. 
Усе глядзелі на яго, спачувальна хлопалі па плячах: „Н у, 
н ічога, гэта пройдзе". Некалькі разоў Саша сы ходзіў  з 
дому. Але сынам быў паслухмяным. I „ўсё стала на свае 
месцы".

Праз год Ала вышла замуж за ваеннага. Знайшлі 
ж онку І для Сашы.

В.А.
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He сакрэт, што „слабая пало- 
ва” Еўропы кінулася ў фемінізм. 
Смелыя дзелавыя жанчыны імкнуц- 
ца самі вырашаць свой лёс і залеж- 
насць ад мужчын лічаць абразай 
(нават калі гэтыя мужчыны проста 
дапамагаюць несці цяжкія сумкі).

А вось нашая моладзь, як выс- 
ветлілася, ва ўсім прытрымліваецца 
сучасных поглядаў. Мы прайшліся 
па факультэтах з пытаннем аб жа- 
ночай эмансіпацыі і не знайшлі 
ніводнай феміністкі, што проста не
натуральна (можа, нетыя траплялі- 
ся?).

Большасць дзяўчат адказвала, 
што ім абыякава, хто іх будзе за- 
бяспечваць, абы забяспечваў. А да 
фемінізму яны ніяк не ставяцца, бо 
выгадней падлашчыцца да кахана- 
га і атрымліваць што трэба,чым да- 
магацца ўсяго сваімі сіламі. Дый у 
выпадку здрады каханага дзяўча- 
ты аддаюць перавагу маўклівай апа- 
тыі.

Падчас гутаркі з моцнай пало- 
вай студэнцтва, мы натрапілі на сця- 
ну непаразумення:

— Да фемінізму? He ведаю. 
Здаецца, добра стаўлюся. А што 
гэта такое?

Як бачым, спецыфіка нашай мо- 
ладзі ў тым, што дзяўчаты ведаюць, 
але не ставяцца, а хлопцы ставяцца, 
але не ведаюць.

(Для тых, хто не ведае: 
фемінізм — палітычны pyx за ўраў- 
наванне жанчын у правах з мужчы- 
намі).

Выключэннем быў факультэт 
журналістыкі — сапраўдны прыту- 
лак як для фемінізму, так і для яго 
ворагаў.

У якасці прыкладу друкуем „пе- 
ракрыжаванае” інтэрв’ю з прад- 
стаўнікамі двух супрацьлеглых по- 
глядаў на жаночую эмансіпацыю 
(Машай і Сержам).

1. Б.У.: Маша, ці лічыце Вы сябе 
феміністкай?

М.: Так!
С.: Глупства.
2. Б.У.: Ці адчуваеце Вы сваю 

няроўнасць у параўнанні з мужчы- 
намі?

М.: Так!
С.: Ну, і ідзіце сабе шпалы цягаць.
М.: Я не аб гэтым. Мы і зараз 

іх цягаем. A ўсё прагрэсіўнае на- 
сельніцтва Еўропы прыйшло да таго, 
што жанчыны ў сенатах сядзяць. 
Мы таксама пойдзем гэтым шляхам. 
I, магчыма, у блі.кэйшай будучыні 
зоймем высокае месца, на якім ця
пер сядзяць мужчыны.

3. Б.У.: Ці лічыце Вы сябе ра
зумнейшей за мужчын?

М.: Безумоўна. Мужчыны — 
ніжэйшыя істоты, а жанчыны — вы- 
шэйшыя.

С.: А чаму ж  вы хочаце заняць 
іх месца?

М.: Мужчыны займаюць нашае 
месца. А мы займаем не вартае нас 
(нізкае). ■

4. Б.У.: Вы паказваеце мужчы- 
нам сваю разумовую перавагу ці 
пільна ўтойваеце гэта?

М.: Я не задумвалася над тым, 
што павінна ўтойваць. Што думаю, 
тое і кажу; што кажу, пра тое і ду
маю.

С.: Што цвяро- 
зы мысліць, п'яны 
скажа.

М.: Я не п’ю!
5. Б .У .: Ці 

ліслівіце Вы перад 
мужчынамі?

М.: У залеж- 
насці ад мэты.

С.: А што Вы 
будзеце рабіць, калі 
Вашая абаяльнасць 
знікае ў сувязі з да- 
сягненнем  мэты 
(роўнасці з мужчы- 
намі)?

М.: А хто ска- 
заў, што яна знікае?
Яна трансфармуец- 
ца. '

6. Б.У.: „Муж
чына” — гэта гучыць 
горда?

М.: Гэта гучыць 
бязглузда.

7. Б .У .: Вы 
будзеце трымаць 
свайго мужа ў ру
ках?

М.: У кіпцюрах!
С.: Бедны хло

пец. A ў цябе ён 
ёсць?

М.: Пытанне
было патэнцыяль- 
ным. Спачатку паг- 
лядзім, які трапіцца 
муж.

8. Б.У.: У Еўропе жанчыны час
цей ствараюць сям'ю пасля 30 год. 
У колькі Вы лічыце неабходным 
выйсці замуж?

М.: 30 — ідэальны ўзрост (я 
кажу пра сям'ю).

С.: Каму вы будзеце патрэбны 
ў гэты час?!. Феміністкі!..

9. Б.У.: Калі Вам зараз зробяць 
прапанову, пойдзеце?

М.: He.
Б.У.: A кінеце дзеля каханага 

навучанне?
М.: He.
Б.У.: A калі ён будзе супраць, 

каб Вы ішлі ў аспірантуру?
М.: Пайду! (Хаця я ўвогуле не 

збіралася, але ў такой сітуацыі пай-
ду).

Б.У.: A калі любага раздраж- 
няе Вашая ўпартасць?

М.: Пакіну яго без абеду (хаця 
я ў кожным выпадку не ўмею гата- 
ваць).

С. (выходзячы з комы): Навош- 
та табе муж?!

М.: Дзеля дзяцей. Каб дапама- 
гаў грашыма і выхоўваў нашчадкаў. 
Усё ж такі аліменты мужа не заме- 
няць (у сэнсе дапамогі).

10. Б.У.: Што Вы зробіце, калі 
каханы Вас абразіць?

М.: Зняважу яго ў адказ.
С.: Аднак, тэндэнцыя!..
11. Б.У.: Ваша стаўленне да 

абортаў?
М.: Я супраць іх. Па-першае, 

таму што мы выміраем як нацыя.

М.: „... умирают во младен
честве” .

С.: „... — самые лучшие дети!”
15. Б.У.: Дык ці павінны быць 

роўнымі мужчына і жанчы-на?
М.: Для пачатку гэта патрэб- 

на як мінімум. У якасці маскіму-

Па-другое, лічу, што аборт — забои- 
ства. Але я супраць іх забароны, бо 
ўсё роўна будуць, толькі гарантыі 
бяспекі здароўя ў падпольных умо- 
вах ніхто не дасць.

12. Б.У.: А Ваш погляд на ку- 
рэнне і п'янства з боку жанчын?

М.: Я не куру — у мяне алергія 
на тытунь. Што датычыць п'янства 
— я не п'ю, бо люблю забаўляцца, 
назіраючы за п'янымі.

13. Б.У.: А Вы дзяцей, увогуле, 
заводзіць збіраецеся?

М.: Канешне! Хлопчыка і дзяў- 
чынку.

С. (з’едліва): I чаму ж раптам 
хлопчыка?

М.: Дзеля разнастайнасці.
14. Б.У.: Хто, па-вашаму, паві- 

нен выхоўваць дзіця?
М.: I бацька, і маці.
С.: Таму што калі выхоўваюць 

жанчыны ...
М.: Таму што калі выхоўваюць 

мужчыны, атрымліваюцца мараль- 
ныя вырадкі.

С.: Цытата: „Дети, которых вос
питывали отцы ...”

_/* '

му я прадбачу знішчэнне мужчын 
як біялагічнага віду.

16. Б.У.: Серж, ці падабаюц- 
ца Вам такія дзяўчаты?

М.: Адказвай шчыра!
С.: Мне падабаюцца жанчы

ны, як ідэал прыгажосці, а не ...
М.: У цябе скажонае ўспры- 

няцце фемінізму.
17. Б.У.: Ці хацелі б вы мець 

разумную жонку, феміністку?
С.: Разумную — канешне. 

Што датычыць фемінізму, то ён і 
розум — несумяшчальныя.

М.: Фемінізм — вышэйшая 
ступень духоўнай, маральнай і інтэ- 
лектуальнай дасканаласці жанчы
ны. I мужчыны таксама.

С.: A інтэлект вы паставілі на 
апошняе месца!

На гэтым мыскончым гутар- 
ку, бо, здаецца, асноўнае больш- 
менш высветлена. Спадзяемся, 
што пасля азнаямлення з рознымі 
ідэйнымі позіцыямі Вы зрабілі выс- 
новы І  обдумал/ свае далейшыя 
кро к і ўст аіленні да фемінізму.

В .АУС Я Н /К

____________________________________ Спортпляцоўка

"M n  не магуіі па Beciii 
сВаіх прыхіуіьніісаў..."

Аляксей Ц/тавец  —  вызбЬванец м/'нской ха ке й н а й  школы  
„ Ю нацт ва". Гуляе за ко м а н д у  з т акой ж а  назвай з 1995 
года. Удзельнік чэмп/янат а Еуропы еярод ю накоў  у  групе А.
Чэмпіён свет у еярод м о л а д з і у  групе  В. Ж ы ццё  А ляксея на  
ф акультэце ж ур н а л іст ы к і, дзе ён вучыццп ,  —  т аямніца.

На фотаздымку: 
Аляксей Ц/ТАВЕЦ (справа).

—  Чаму так атры малася?
— Я не вельмі камунікабель- 

ны. Калі адчуваю, што гэта мой 
чалавек, мы сыходзімся, калі не — 
паміж намі захоўваецца адлег- 
ласць. Таму ў мяне няшмат сяб- 
роў. Пераважна — знаёмыя.

— I таму Вы ход зіц е  на ф а- 
кул ь тэц е  заў с ё д ы  с у р 'ё з н ы ,  
часта ад зін  і амаль не ўсм іха -  
ецеся?

— (Сумеўшыся). Усміхаюся я 
сапраўды рэдка. A пра астатняе 
нават і не ведаю, што адказаць. 
Ніколі за сабою нічога такога не 
заўважаў. Але гэта ні ў якім разе 
не зорная хвароба.

—  A калі ўсё ж  пагавары ць  
пра хакейны я п о с п е х і...

— Расказаць, як маладзёжная 
зборная заваявала золата?

— Так, але лепш  пачаць з 
ю нацкай .

— Пра юнацкі чэмпіянат Еў- 
ропы, што праходзіў у 1996 годзе 
ў Уфе, распавядаць асабліва няма 
чаго. Мы поаігралі ўсе матчы і 
вымушаны оылі развітацца з гру- 
пай А. Вельмі ўжо моцныя трапілі 
сапернікі. Таму нас ніхто ні ў чым 
не абвінавачваў, але ў глыбіні

душы застаўся вельмі непрыемны 
асадак. Затое чэмпіянат свету ў 
Польшчы мы чакцлі як магчымасць 
рэабілітавацца.

—  Але зн а х о д з іл іся  лю дзі, 
я к ія  не вельмі верылі ў моц на
шай м ал ад зёж н ай  зб орн ай ...

— Чуліся розныя выказванні. 
Некаторыя бачылі нас ўжо па-за 
групай B. А мы, не прыслухоўва- 
ючыся ні да каго, марылі перамаг- 
чы, каб давесці ўсім, што мы ча- 
госьці вартыя.

—  Т р эб а  ад значы ц ь, што  
зборнай  Беларусі вельмі „паш - 
часц іл а  ' з с а п е р н іка м і па пад- 
групе.

— Украіна, Нарвегія, Польшча 
— нас а х р ы с ц іл і па д груп ай  
смерці. Тры лепшыя каманды 
сталі прызёрамі чэмпіянату. Мне 
як абаронцы не заўсёды ёмка 
было разбірацца з украінскімі на- 
падаючымі. He люблю гуляць суп
раць маленькіх і шустрых. A па- 
лякі наогул лічыліся фаварытамі 
турніру. Перад імі стаяла адна за
дача: перамога ў кожным матчы. 
Менавіта з імі першы матч гуляла 
зборная Беларусі. Першы перы- 
яд скончыўся 1:0 не ў нашу ка-

рысць. Але ўсю нашую каманду 
да апошняга чалавека аб'ядноўва- 
ла адна мэта — перамагчы. Маг
чыма, мы больш імкнуліся да пе- 
рамогі. У другой дваццацімінутцы 
закінулі дзве шайбы, а пасля яшчэ 
дзве. Вельмі выбіваў з каляіны по- 
ўны стадыён, які скандзіраваў: 
“ Польшча! Польш ча!". Але як 
было прыемна знайсці на трыбу- 
нах чалавек пяцьдзесят з бела- 
рускімі сцягамі. Мы не маглі пад- 
весці сваіх прыхільнікаў.

—  Але нар веж ц аў назг\ўт- 
ра а д о л е ц ь  у с ё  ж  т а к і  не  
зм а гл і...

— Нават не ведаю, як гэта ра- 
стлумачыць. Да таго Нарвегія пра:- 
грала 1:8 Украіне. Восем прапуш- 
чаных шайбаў для турніру такога 
ўзроўню — гэта зашмат. Камусьці 
можа падацца, што сапернік быў 
слабы. Але менавіта ў такіх вы- 
падках вельмі цяжка настроіць 
сябе на гульню. Тым больш, што 
мы не паспелі як след прыйсці ў 
сябе пасля палякаў. Таксама ад- 
чувалася і прыхільнасць суддзі да 
нарвежцаў, праўда, і ў нас гульня 
не пайшла. А пасля дня адпачын- 
ку нас чакала зборная Украіны. Hy, 
і нервовая гульня ж  была.

—  Чам у нервовая?
— Для выхаду ў фінал нам 

бы хапіла і нічыёй. Але Украіна... 
Камандам у фінале залічваліся

гульні, што правялі ф інал істкі 
паміж сабой ў падгрупе. Украін- 
цы праігралі палякам, прычым па- 
лякі, гульня якіх пачыналася паз- 
ней за нашу, верагодней за ўсё 
выйграюць у нарвежцаў. Таму, каб 
мець больш шанцаў на перамогу 
ў турніры, украінцам трэба браць 
у нас два ачкі. Спачатку яны па-

вялі, пасля мы дзве 
шайбы закінулі, пас
ля яны яшчэ адну. 
Напрыканцы матча ні 
яны, ні мы не трапілі 
ў пустыя вароты. (Уз- 
дрыгнуў). Мы хацелі, 
каб хутчэй усё скон- 
чылася.

—  А пасля —  
перш ая ф інальная  
гу л ь н я  с у п р а ц ь  
зб орнай  Венгры і?

— Венгры — пе- 
раможцы другой тру
пы. У іх вельмі моц- 
ны варатар, але нам 
пашчасціла. Першы 
гол мы забілі даволі 
кур'ёзны, і галкіпер 
зламаўся. Ну, мы і на- 
кідалі яшчэ сем.

—  Пасля на ва- 
ш ы м ш л я х у  п а ў -  
сталі латы ш ы ...

— Гэта матч — 
за першае месца, бо 
апошняя гульня амаль 
нічога не вырашала. 
Латышы гарэлі жа- 
даннем перамагчы 
нас. Але і мы гарэлі 
жаданнем іх абыг- 
раць. Карацей кажу- 
чы, перамаглі мы іх —

3:1. I ў нас засталіся адны францу
зы...

—  ... як ія  далі вам бой.
— Вы мяркуеце па ліку 5:4. 

Але за тры хвіліны да канца трэ- 
цяга перыяда мы вялі пяць адзін. 
А пасля крыху раслабіліся. Калі 
мы патрацілі столькі сіл і заста- 
лося зрабіць апошні крок, мы не

маглі праваліцца. Хацелі прыго- 
жа скончыцьь гэты турнір.

—  Пасля ўсіх  праведзены х  
гульняў У л а д зім ір  М ікалаев іч  
М ел янчук, галоўны трэнер ма
л а д зё ж н а й  зборнай  Беларусі, 
с к а з а ў ,  ш то  я го  п р ы е м н а  
зд зів іл а  гульня зв я зк і аб арон- 
цаў Ц ітавец  — То ўсц ік .

— Было б горш, калі б мы 
яго здзівілі непрыемна. He скажу, 
што мы гулялі выдатна. Вельмі 
цяжка гуляць, калі кожны эпізод 
штосці вырашае. Мы стараліся.

—  Вашыя асабісты я дасяг- 
н е н н і на турніры ?

— Адна перадача і чатыры 
хвіліны штрафу.

— Даволі д з іўна  бачыць ў 
В ас  т о л ь к і чаты ры  х в іл ін ы  
ш траф у.

— Вы успамінаеце пра маё 
другое месца сярод штрафнікоў 
у мінулым чэмпіянаце УЕХЛ? Тады 
я некалькі разоў да канца матча 
сядзеў. Пакрысе пазбаўляюся ад 
дурных звычак. Хакеісты, наогул, 
людзі не грубыя.

—  A як ж а  вядомыя х ак ей 
ныя патасоўкі?

— У запале барацьбы ства- 
раецца ўсякае, але ўсе эмоцыі мы 
пакідаем на катку. Можаце мне 
паверыць, у жыцці хакеісты вельмі 
спакойныя.

— А што вас м ож а раззла- 
ваць, вывесці з сябе?

— Калі мне двойчы наступяць 
на нагу. (Смяецца) Калі ў метро 
прад'яўляю залікоўку замест сту- 
дэнцкага білета, а на мяне пачы- 
наюць крычаць. Цяжка тады стры- 
мацца і не адказаць на павыша- 
ных танах, але не больш за тое.

Вольга КАЗДЗЕРКА
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